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De nacht van de nacht
Door Maria Neumann

Sinds een paar jaar organiseren wij 
als de vriendenclub van de SMVV 
een paar leuke activiteiten op de 
dag van de nacht van de nacht. 
Deze valt altijd op de laatste 
zaterdag van oktober. Zo trokken 
we ook dit jaar met een grote groep 
vrijwilligers, ouders, grootouders 
en natuurlijk heel veel kinderen op 
28 oktober weer het veen in. De 
weg naar de parkeerplaats was al 
spannend want wie niet uitkeek die 
gleed uit in de modder van de 
zandpaden. Maar de maan scheen 
ons, in een paar uur durende 
regenpauze, mooi de weg. Het was 
zelfs een volle maan, prachtig om 
te zien. De 
woensdagochtendzaagploeg had in 
de aanloop naar de nacht van de 
nacht mooie routes uitgestippeld 
die de kinderen in het donker 
gingen lopen. 's Nachts ziet het 
veen er natuurlijk heel anders uit 
dan overdag, de gebaande paden 
zijn slechter te herkennen, de 
natuurgeluiden juist veel beter 
waar te nemen en het maanlicht 
zorgde voor een spannend 
schaduwspel. Al het maanlicht 
verdrong ook een beetje de sterren 
waardoor het sterrenkijken met 
Wim Mulder ook dit jaar niet 
plaats kon vinden. Dat mocht de 
pret echter niet drukken. 

Nadat de groepen na zo'n uur weer 
uit het donker tevoorschijn 
kwamen wachtten chocolademelk, 
thee, koffie, zelfgemaakte baksels, 
brood aan een stokje en 
marshmallows op hun. De 
kampvuurtjes zorgden voor 
warmte en gezelligheid. Verhalen 
deden de ronde, broodjes werden 
gebakken en ook nog een of twee 
natuureducatieve filmpjes op een 
groot scherm bekeken; een heuse 
bosbioscoop! Van alle kanten 
hoorden we vrolijke kinderen en 
enthousiaste ouderen. Als 
organisatie zijn wij uiteraard heel 
blij wanneer er zo veel kinderen en 
verzorgers aan onze activiteiten 
deelnemen en ervan genieten van 
wat ze meemaken. Een hartelijke 
dank ook aan onze hard werkende 
vrijwilligers, in het bijzonder van 
de woensdagochtendzaagploeg. 
Zonder vrijwilligers zouden wij dit 
niet op poten kunnen zetten. Op 
naar de volgende keer! 

Geen verlaten bastion  
Door Harrie Krabben

Dit doet mij denken aan het verre 
verleden waar iets moois is 
opgebouwd en na jaren niets meer 
voorstelt.
Zo is het niet in alle gevallen. Je 
kunt iets moois opbouwen wat 
gewoon blijft bestaan en ook echt 
wel iets voorstelt. Zo overkwam 
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mij dat ook. Ik stapte in een trein 
die al liep en waar ik nu inmiddels 
41 jaar in mee hebt gereden, met 
een stukje weemoed weet je dat er 
een eindstation aan zit te komen.
Niets meer voorstellen is niet aan 
de orde. Wij hebben met veel 
mensen een mooi bouwwerk in de 
steigers gezet waar zeker 
verdediging linies om heen 
gebouwd moesten worden om tot 
een plaatselijk voldragen iets te 
komen. In ons geval de SMVV, 
niet meer weg te denken uit ons 
gebied en beheerd en bestuurd 
door de plaatselijke omgeving.
Een kleurrijke geschiedenis valt 
ons ten deel omdat wij de oudste 
agrarische natuurbeschermings-
organisatie van Nederland zijn. 
Hier zijn wij bijzonder trots op. 
Met grote dank aan de mensen die 
het voortouw namen om tot zoiets 
moois te komen. Het moet mij van 
het hart dat ik al die jaren met heel 
veel plezier een bijdrage mocht 
leveren aan het wel en wee van 
onze organisatie. Een vesting noem 
ik het, omdat het de uitstraling 
krijgt die het verdient. En zeker 
zoals ik begon zal dit geen verlaten 
Bastion worden. Maar een 
bloeiend gebied dat tot de 
verbeelding spreekt. Zo trots als 
een Pauw zal ik deze organisatie 
verlaten wetende dat er veel 
mensen klaarstaan om het stokje 
over te nemen en dit moois door te 

geven aan de volgende generatie. 
Heel veel dank aan alle mensen die 
ik heb mogen meemaken, al zijn 
sommigen niet meer onder ons.
Ik wens jullie allen een goede 
kerst, een mooie jaarwisseling, een 
voorspoedig en gezond 2024.
                                                             
                                                                                              
Luisteren
                                                                                     
Luisteren naar de hemel
                                                                                     
Er valt van alles uit
                                                                                     
De hagel hagelt hagelwit
                                                                                     
De regens klateren luid
                                                                                     
Luister als de storm begint 
                                                                                     
Naar het donderen van de donder
                                                                                     
Luister naar de lentewind
                                                                                     
Hij fluistert zo bijzonder
                                                                                     
En luister naar het lieve lied
                                                                                     
Van vogels in de luchten
                                                                                     
Kijk omhoog naar het blije blauw  
                                                                                     
En hoor de mensen zuchten
                                                                                                                               
Toon Hermans
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Excursie Gorsselse Heide 
Door Laurens Garstenveld

Op zaterdag 16 september vond er 
een excursie plaats naar de 
Gorsselse Heide bij Eefde 
(Gemeente Lochem).
Uitgenodigd waren: de 
vrijwilligersploeg 
“woensdagmorgen”, gidsen, het 
bestuur van De Vriendenclub en 
het bestuur van de SMVV.
Daaraan gekomen werden we 
welkom geheten door 2 personen 
van de Stichting Marke Gorsselse 
Heide (MGH). Het gebied was 
sinds eind 18e eeuw in gebruik als 
militair oefen- en schietterrein en 

MGH. Foto: Joris ter Bogt

beslaat ruim 120 Ha. “Wegens 
Vrede” is het in 2009 openbaar 
verkocht. Stichting IJssellandschap 
is toen de nieuwe eigenaar 
geworden. Inwoners van de 
voormalige gemeente Gorssel 
maakten zich zorgen over de 
openbare verkoop van “Hun” 
Gorsselse Heide. Zij richtte de 
Stichting Marke Gorsselse Heide 
op om het gebied te behouden voor 
de lokale bevolking. Het lijkt dus 
veel op hoe ook de SMVV is 
ontstaan.
Na de overdracht in 2014 is er veel 
bos gekapt en geplagd, geplant, 
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tankgrachten en 
afwateringssloten gedempt. Dit 
alles om de heide weer natter te 
krijgen. Er zijn in dit gebied 
vele vlinders, libellen en 
broedvogels aanwezig. Ook de 
adder is er gespot. We kregen 
uitleg over hoe ze dit terrein 
onderhouden en beheren. Wat 
voor de SMVV ook interessant 
kan zijn was met name de 
speciale machine voor het 
verwijderen van houtopslag op 
de verschralingspercelen. 
Het resultaat was overduidelijk 
zichtbaar.
Na een ruim 2 uur durende 
rondleiding werd het afgesloten 
met een uitgebreide koffietafel. 
Gelet op de enthousiaste reacties 
mogen we spreken van een 
geslaagde en 
interessante 
dag.

MGH. Foto: 
Maria 
Neumann

Zonnedauw. 
Foto: Joris ter 
Bogt
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Een gift voor de juniorclub
Door Joris ter Bogt

Onlangs heeft de Vriendenclub een 
gift van € 445,00 gekregen voor 
besteding aan de juniorclub. Deze 
gift is geschonken door de L.P.C. 
(Lichtenvoordse Pluimvee Club). 
De L.P.C. wordt opgeheven, en 
besloot het overgebleven 
vermogen te verdelen onder een 
aantal goede doelen. Leden van de 
L.P.C. konden goede doelen 
aandragen aan hun bestuur. Zo 
heeft ook Leo Kolkman de 
juniorclub aangedragen als goed 
doel, nadat hij vorig jaar als opa 
met zijn kleinkinderen meeliep 
tijdens de nacht van de nacht. 
Hierbij willen wij de L.P.C. 
hartelijk danken voor de gift en 
Leo voor zijn inzet hierin. De 
Vriendenclub is voornemens om 
iets blijvends voor de juniorclub te 
kopen met deze gift, onder andere 
een set inklapbare tafels en banken 
voor onze activiteiten in het veen.

Uitgevoerde maatregelen ten 
behoeve van behoud van ’t veen
Door André Westendorp

Even voorstellen: Mijn naam is 
André Westendorp en ik ben sinds 
1996 werkzaam bij 
Natuurmonumenten. In 2018 
maakte ik vanuit de Graafschap de 

overstap naar Winterswijk waar ik 
als gebiedsboswachter 
verantwoordelijk ben voor de 
natuurgebieden van 
Natuurmonumenten. Mijn 
standplaats is het kantoor bij Den 
Oppas aan de 
Korenburgerveenweg 2. Mij werd 
gevraagd iets te vertellen over de 
maatregelen die recent zijn 
uitgevoerd in het Korenburgerveen 
en wat hiervan de effecten zijn op 
het Vragenderveen. Het 
hoogveengebied Korenburgerveen 
kan geschaard worden onder de 
zeldzame intact zijnde levende 
hoogvenen in Nederland (en 
buitenland). Mede ook vanwege de 
ruime randzone rondom het 
gebied. De randzone geeft naast 
een belangrijke bufferfunctie 
tevens een geleidelijke overgang 
van het veen naar de omgeving. 
Zoals de lezer bekend zijn er in de 
afgelopen decennia meerdere 
herstelmaatregelen uitgevoerd in 
het gebied in samenwerking met 
Provincie, Waterschap Rijn en 
IJssel en SMVV. Het merendeel 
van deze maatregelen waren 
gericht op hydrologische 
herstelmaatregelen. Naast het 
verleggen en dempen van sloten 
was het plaatsen van damwanden 
in het kerngebied één van de 
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belangrijkste maatregel. De eerste 
damwanden werden begin 2000 
aangebracht en in 2002 werden o.a. 
damwanden in het Vragenderveen 
geplaatst. Dat we nog levend 
hoogveen hebben na 3 
opeenvolgende droge jaren hebben 
we te danken aan deze maatregel.  
Vanaf 2013 is in samenwerking 
met de provincie de noordelijke, 
oostelijke en recent de zuidelijke 
randzone ingericht. In de overgang 
naar het veen werd de voedselrijke 
toplaag afgegraven en werd o.a. de 
Schaarsbeek gedempt. Deze 
overgangszone wordt ook wel als 
lagg-zone aangeduid. Binnen de 
lagg komen allerlei overgangen 
(gradiënten) in vochtigheid, water- 
en bodemkwaliteit en hoogte voor 
en daardoor heeft de lagg vaak een 
hoge soortenrijkheid. 
In de afgelopen maanden zijn in 
het oostelijke deel (Meddose Veen) 
op relatief kleine schaal 
maatregelen uitgevoerd. Zo is o.a. 
het in slechte staat verkerende 
houten vlonderpad vervangen door 
een duurzame variant. Het pad 
maakt onderdeel van de 
Schaddenpad-route en laat 
bezoekers op meerdere plekken het 
hoogveen ervaren. 
Het is een voorrecht om in zo’n 
bijzonder gebied te mogen werken 

samen met collega’s, mensen van 
de Stichting Marke Vragender 
Veen en provincie. Het 
Korenburgerveen bestaat van 
oudsher uit het Meddose, Corlese 
en het Vragenderveen. In het 
Vragenderdeel bevindt zich het 
meest bijzondere deel van het 
levend hoogveen. Ikzelf zie het 
gebied als één belangrijk en 
bijzonder natuurgebied waar wij 
ons met alle partijen voor inzetten 
en dit op een prettige wijze 
verloopt. De uitgevoerde 
maatregelen zijn niet alleen 
succesvol voor een deel of delen 
van het natuurgebied maar voor het 
gehele natuurgebied en een succes 
in ons gezamenlijke belang, en dat 
is het behoud van het 
hoogveengebied met zijn 
kenmerkende flora en fauna. 
Er liggen echter ook nog een aantal 
uitdagingen voor ons. Zo verkeren 
een aantal damwanden in slechte 
staat en willen we komend jaar een 
pilot uitvoeren om de lekke 
damwand aan de Pollendijk te 
vervangen door een kunststof 
damwand. Hiervoor is enkele 
malen een voorbeeldproject 
bezocht bij collega’s van 
Staatsbosbeheer in de Grote Peel. 
Inmiddels wordt samen met 
provincie en SMVV ook gekeken 
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naar mogelijkheden om de 
westelijke randzone te 
optimaliseren. Ook blijft het een 
uitdaging om de stikstofdepositie 
in het gebied te reduceren. 
Komend jaar willen we o.a. in 
het Vragenderveen wederom 
berken en bomen verwijderen. 
In drogere jaren zien berken 
kans zich te vestigen in het veen 
of lopen weer uit. We willen 
voorkomen dat er zich in het 
kwetsbare veengebied een bos 
ontwikkelt. Daarnaast is het 
verwijderen van belang omdat 
met name jonge berken veel 
vocht verdampen. Het is mooi 
dat de Vriendenclub met zoveel 
leden de SMVV steunt en het 

belang en behoud van hun veen op 
deze wijze behartigt en doorgeeft 
aan volgende generaties! Het 
gebied is het zeker waard!

Onderhoudswerkzaamheden. 
Foto's: Natuurmonumenten
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